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Bakı daha da gözəlləşəcək
Ötən ilin sonunda Nazirlər Kabinetinin təsdiq etdiyi Bakı şəhərinin 2040-cı ilə 

qədərki dövrdə inkişafına dair Baş Planı paytaxtın bütün inzibati ərazisini əhatə 
etməklə qarşıdakı dövrdə şəhərin əsas inkişaf prioritetlərini özündə əks etdirir. 
Tanınmış memar Cahid Həsənov dünyanın böyük mədəniyyət mərkəzlərindən sayılan 
Bakıda nəzərdə tutulan yenilənmə tədbirlərini arxitektura tələbləri baxımından şərh 
edib. Onun şərhini təqdim edirik:        

Çoxdan gözlədiyimiz və nəhayət, təs-
diq olunmuş Bakının Baş Planının me-
marlıq və şəhərsalmamıza nə verəcəyi 
ilə bağlı onu deyə bilərəm ki, bu günə 
qədər memarlıq və şəhərsalmada olma-
mış yeniliklər baş verəcək. Belə ki, bu 

gün əsas amil, üzləşdiyimiz, bütün dün-
ya memarlıq və şəhərsalmanın başlıca 
problemi olan şəhər sıxlığı problemidir.

Sovet dövründə Baş Plan paytaxt 
şəhərinin əhali sayına və növbəti 10 30 
ildə artım nisbəti nəzərə alınmaqla tərtib 
və  təsdiq edilirdi. Dövlət müstəqilliyimiz 
də məhz həmin qaydaların mövcud oldu-
ğu bir vaxtda əldə olundu. Bundan sonra 
əhali artımı proqnozlara qətiyyən uyğun 
gəlmədi. Bakıya axın artdı. Bir yandan 
məcburi köçkünlər, digər tərəfdən rayon-
larda iş tapa bilməyib paytaxta üz tutan-
lar çoxaldı.   Eləcə də o dövrə hesab-
lanmış yol infrastrukturu indiki tələblərə 
uyğun deyildi. Yeni Baş Plan isə əhali 
sayının artımına uyğun hazırlanıb. Buna 
uyğun tikintilər gedəcək və həmin sıxlıq 
azalacaq. 

Qeyd edim ki, sovet dövründə Bakı-
nın bir mərkəzi  “Fəvvarələr meydanı”, 
sonra isə dənizkənarı bulvar vardı. İndi 
artıq Bilgəhdə istirahət kompleksi, Ağ 
Şəhər bulvarı, Bakının bütün rayonla-
rında park və xiyabanlar salınıb, hər kəs 
öz ərazisində olan parka gedir. Məhz bu, 
Baş Planda nəzərə alınıb. Biz də şəhər-
salma üzrə mütəxəssis, memar olaraq öz 
təkliflərimizi vermişik.

Əgər Bakıdan kənarda genişmiqyaslı 
sosial xarakterli bir park salınırsa, yaxud 
inzibati bina inşa olunursa, avtomatik 
olaraq özəl firmalar, MTK-lar tərəfindən 
bu etapın icrası başlanır. Şəhərsalma 
belə əmələ gəlir. Həmin binalarda qiy-
mət baha olduğuna görə artıq insanlar 
düşünür ki, şəhərin sıxlığında nə işim 
var, yanında parkı, məktəbi, hətta met-
rostansiyası olan evlər var. Deməli, Bakı 
şəhərinin mərkəzi ərazilərinin çoxalması 
şəhərdə sıxlıq yaradan amillərin aradan 
qaldırılmasına gətirib çıxaracaq. 

Yeni salınacaq yollarda zolaqların 
enli olması, uzunluğunun çoxalması, 
360 400 kilometrlik əlavə yolların sa-
lınması onu göstərir ki, yolların sıxlığı 
dünənin və  bugünün problemidir, sabah 
vəziyyət düzələcək.

Onu da deyim ki, Baş Planın təsdiqi 
növbəti dövr üçün yalnız iqtisadiyyatın 
artımı deyil, memarlıq və şəhərsalmanın 
genişlənməsi, idman komplekslərinin, 
özəl sektorların yeni ərazilərdə sayının 
xeyli artırılması, iş yerlərinin açılması 
deməkdir. İndi həm də şəhərin Baş Pla-
nında yaxın 50 ildə dünya sənayesində 
hansı nəqliyyat vasitələrinin inkişaf edə-
cəyi nəzərə alınıb ki, bundan da məqsəd 
şəhərdə tıxacların ləğvi, sıxlığın aradan 
qaldırılması və bir çox digər infrastruktur 
problemlərin kompleks həllinə nail ol-
maqdır.    

Baş Planda tam şəkildə, hətta Xırda-
lan dairəsində olacaq qollar, yolayrıcla-
rı, körpünün aşağı istiqamətdəki yoldan 
yükü öz üzərinə götürən şaxələr vasitə-
silə ərazilərə istiqamətləndirilməsi mexa-
nizmi özünün geniş əksini tapır. 

Bütün bunlar   əminlik yaradır ki, 
yaxın gələcəkdə şəhərsalmada nümunə-
vi qayda olacaq, yeni mədəni obyektlərlə, 
müasir üslubda tikiləcək binalarla, park 
və xiyabanlarla, möhtəşəm abidələrlə 
paytaxtımız daha da gözəlləşəcək.        
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Unudulmaz Yalçın müəllim...  
Yalçın Əlizadə... Bu ad məni 29 il əvvələ aparır: 1994-cü il, BDU-nun 

Jurnalistika fakültəsi, 1-ci kurs, 2-ci semestr, ixtisaslara seçim üçün müsahibə 
mərhələsi. Qrupumuzda çoxları Televiziya və radio jurnalistikası kafedrasına 
düşmək istəyirdi. Düzdür, kafedra müdiri Yalçın Əlizadənin zəhmi hamımıza 
sirayət etsə də, efirə həvəsimiz bu qorxuya qalib gəlirdi. Hər kəs özünü bu 
cəlbedici qrupda görürdü. Mən şanslılardan oldum. 

İstəyimi reallaşdıran ilk şansın ardın-
ca digərləri gəldi. Artıq 29 ildir zəhmin-
dən çəkidiyim insanın  Yalçın müəllimin 
göstərdiyi yol və bu yolda yandırdığı ya-
şıl işıq sayəsində urnalistika fakültəsinin 
bir parçasına çevrildim. Bakalavriatdan 
sonra magistratura, daha sonra disser-
tantura... 

Bu pillələrlə irəlilədikcə elmi rəhbərim 
Yalçın müəllimin məsləhətlərindən ya-
rarlandım. “Hər kim 100 il yaşamasa...” 
(Mirzə Babayev və Nəsibə eynalova ilə 
müsahibə) mövzusunda diplom işi yaz-
maq istəyimə qarşı çıxmasa da, siyahıda 
diplom rəhbərim kimi Yalçın Əlizadənin 
adını oxuyanda  “bu, çox çətin olacaq”, 

 düşündüm. Elə düşündüyüm kimi də 
oldu. Təkcə sənət korifeylərinə ünvan-
layacağım suallara görə üç ay dekanlı-
ğa ayaq döydüm. Həmin dövrdə hər iki 
Xalq artistinin səhhəti yaxşı deyildi. Dip-
lom işimlə yanaşı, narahatlığım həm də 
bununla bağlı idi. Bunun üzərinə Yalçın 
müəllimin tələbkarlığını da əlavə edəndə, 
situasiya daha da dramatikləşirdi. Amma 
geriyə yol yox idi. Yalçın Əlizadəyə ve-
riləcəyim ilk “yaradıcılıq hesabatından” 
nəinki yayınmaq, bu barədə düşünmək 
belə mümkün deyildi. Bütün çətinliklərə 
baxmayaraq, tələbə-jurnalistin hazırladı-
ğı radio-kompozisiya diplom rəhbərinin 
məqbul sayacağı səviyyədə alındı. Məhz 
Yalçın müəllimin xeyir-duası ilə veriliş 
Azərbaycan radiosunun “Musiqili görüş-
lər” proqramında efirə verildi...  

***
Magistraturanı bitirdikdən son-

ra Yalçın müəllim mənə dissertant 

 olmaqla yanaşı fakültədə işləməyi tək-
lif etdi. urnalist kimi çalışmaq istəyimi 
bildirəndə etiraz etmədi, amma elmi 
fəaliyyəti unutmamağı tapşırdı. Qısa 
müddət ərzində çap və  elektron medi-
ada çalışdım. Amma ustadımın tövsiyə-
sini unutmadım. Sonra fakültəyə Təd-
ris Televiziya Studiyasının müdiri kimi 
qayıtdım. Dissertant kimi əvəzolunmaz 
elmi rəhbərimlə mövzu üzərində məs-
ləhətləşmələrə də elə o vaxtdan başla-
dıq. Artıq Yalçın Əlizadə urnalistika fa-
kültəsinin dekanı, mənsə müəllimi idim. 
Onu tanıyanlar qayğıkeşliyi ilə bərabər, 
nə qədər tələbkar olduğunu da yaxşı bi-
lirlər. Heç yadımdan çıxmaz, sənəd işi 
ilə bağlı rektorluğa getdiyim üçün dər-
sə 5 dəqiqə gecikdim. Fikirləşirdim ki, 
buna görə problem olmaz. Amma dəh-
lizdə məni gözləyən dekanı görəndə, 
onun “tənbehini” eşidəndə yanıldığımı 
anladım. 

Ustadımın növbəti etimadını BDU-da 
vəzifədə olanların dərs yükünün azaldıl-
ması ilə bağlı qərar çıxarkən gördüm. 
Məzuniyyətdə olarkən fakültədən zəng 
edib, “təcili Yalçın müəllimin  yanına 

gəlin”, dedilər. Düzü, elmi işimlə bağ-
lı problem olduğunu düşündüm. Amma 
yanılmışdım. Yalçın müəllim Televiziya 
və radio kafedrasının iki əsas fənnindən 
birini, illərdir özünün tədris etdiyi “Radio 
jurnalistikasının əsasları” fənninin mənə 
həvalə olunduğunu dedi və əlavə etdi: 
“Bir aya yeni mühazirələrlə səni gözlə-
yirəm”. Gözlənilməz təklifdən imtina et-
məyə çalışdım. “Hazır deyiləm”, “çox az 
vaxt qalıb” kimi bəhanələr işə yaramadı. 
O,  dərsə gecikdiyim zaman üzləşdiyim 
eyni ciddiyyətlə məni susdurdu.

Xəstəliyi ilə əlaqədar fakültədən 
uzaqlaşdığı zamanlarda belə Yalçın 
müəllim tələbələrdən dəstəyini əsirgəmə-
di. Magistratura səviyyəsində dərslərə 
girmək üçün elmi dərəcəm olmasa da, 
Yalçın müəllim yenə də yaşıl işığını yan-
dırdı, “magistraturadakı dərslərimi Aynu-
ra verin”  dedi. 

Sağlığında sonuncu uğurumu  Bey-
nəlxalq urnalistika və informasiya si-
yasəti kafedrasının müdiri vəzifəsinə 
təyinatdan öncə Yalçın müəllimə zəng 
vurdum. “Müəllim, proqnozlarınız, hə-
mişə olduğu kimi, yenə də özünü doğ-
ruldur...” deyəndə onun bir dəqiqəlik sü-
kutunda Ustadın böyüklüyünü duydum. 
Yalçın müəllim heç vaxt dəyişmədi. İnsan 
kimi sabitqədəmliyini həmişə qoruyub 
saxladı.  

Mənim üçün cığırını açdığı və yaşıl 
işıq yandırdığı peşə yolunda addımla-
yarkən əmin oldum ki, Yalçin müəllim 
özündən sonrakı illərin urnalistika fa-
kültəsini də formalaşdırdı. İndi tək mənə 
yox, fakültənin bir çox əməkdaşına yaşıl 
işıq yandıran Ustadı anırıq. İl yarım bun-
dan əvvəl Nəsir Əhmədli ilə vidalaşmış-
dıq. Cismani ayrılıq onun da payına düş-
dü. Məkanınız cənnət olsun, ustad    

A y n u r  NƏSİROVA ,   
BDU-nun beynəlxalq  

urnalistika və informasiya 
siyasəti kafedrasının müdiri

Milli turizmin COP29 çağırışları

Dünən Bakı Konqres Mərkəzində Azərbaycan Turizm Agentlikləri 
Assosiasiyasının təşkilatçılığı ilə “Turizm sənaye subyektlərinin ilin yekunları 
və COP29 ərəfəsində çağırışlar” mövzusunda forum keçirilib.

Turizm sahəsi üzrə ixtisaslaşmış  
agentliklərinin təmsilçilərini bir araya 
gətirən forumda sözügedən sektorun 
uğurları və perspektivləri nəzərdən 
keçirilib. Assosiasiyanın İdarə Heyəti-
nin sədri Göydəniz Qəhrəmanov çıxı-
şında ötən ilin ölkə turizmin inkişafı 
üçün uğurlu olduğunu və turizmin qey-
ri-neft sektorunun bir qolu kimi xüsusi 
mərkəzə çevrildiyini bildirib. Müstəqillik 
dövründə mummilli lider Heydər Əliye-
vin turizmə ayırdığı xüsusi diqqət sayə-
sində bu sahənin  tərəqqi mərhələsinə 
qədəm qoyduğunu söyləyən sədr deyib 
ki, Prezident İlham Əliyev qayğısı ilə tu-
rizm sahəsi daha da inkişaf edib və bey-
nəlxalq aləmə inteqrasiyası güclənib.   

Natiqin sözlərinə görə, pandemiya 
dövrü nəzərə alınmasa, Azərbaycana 
səfər edən əcnəbilərin sayı son illər 

3 dəfə artıb. Mehmanxana və meh-
manxana tipli gecələmələrin sayında 8 
dəfə artım müşahidə olunub.

Azərbaycan Hotel Assosiasiyası 
İdarə Heyətinin sədri Eldar Əlimuradov 
rəhbərlik etdiyi qurumun fəaliyyətindən 
bəhs edərək deyib ki, ölkə rəhbərliyinin 
bu sahəyə önəm verməsi turizm sekto-
runda canlanmaya səbəb olub. Onun 
sözlərinə görə, 2011-ci ildən sonra tu-
rizmin inkişafı yeni mərhələyə qədəm 
qoymuşdur. Azərbaycanda bir çox bey-
nəlxalq hotel brendləri təmsil olunur. 
Hazırda ölkəmizdə 757 hotel fəaliyyət 
göstərir. Postpandemiya dövründə  ho-
telçilik sahəsi yenidən dirçəlib.     

Azərbaycan Turizm Bələdçiləri As-
sosiasiyasının Baş katibi Tural Musa-
yev bələdçilik fəaliyyətinin turizmin inki-
şafına təkan verən əsas xidmət sektoru 

olduğunu qeyd edib. O bildirib ki, ötən 
dövr ərzində ölkəmizdə turizm bələd-
çilərin sayı 9 dəfə artıb.

Azərbaycan Turizm Blogerlə-
ri Assosiasiyası İdarə Heyətinin sədri 
Azər Qəribov səyahət etdiyi ölkələrin 
adət-ənənələri və fərqli xüsusiyyətlə-
rindən söhbət açaraq, Azərbaycanın 
COP29-a ev sahibliyi edəcək ölkə kimi 
seçilməsinin əhəmiyyəti barədə danışıb.

Forum çərçivəsində turizm sənaye-
sində ixtisaslaşmış assosiasiyalar birgə 
bəyanat qəbul ediblər. Sənəddə dövlət 
başçısının apardığı siyasətə tam dəstək 
ifadə olunub. Sonra forum işini “Turiz-
min inkişafında biznes-dövlət əməkdaş-
lığı, son 20 il ərzində əldə edilən uğur-
lar” və “COP29 ərəfəsində imkanlar və 
çağırışlar, turizm sənayesindən gözlən-
tilər” adlı panel müzakirələrlə davam 
etdirib.

Ə.DOSTƏLİ  
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Paytaxtın baş planı

Bir “Ürfani” çal, ay Mirzə... 
Ulu Borçalının sazını-sözünü yaşadanların avazı Dədə Qorqud ruhundan 

yoğurulub. Bu diyar Xındı Məmməd, Əmrah Gülməmmədov, Hüseyn Saraçlı, 
Kamandar Əfəndiyev kimi sənətkarlar yetirib.   

Aşıq Kamandarın layiqli davamçısı 
olan Mirzə Alı oğlu Məmmədov ustadının    
tövsiyəsi ilə saza, sözə ömürlük bağla-
nıb. Onun istedadı, ədəb-ərkanı, ustad-
lara sayğısı daim diqqət çəkib. Ustadı 
səpə-səpə gedib, o da onun arxasınca 
yığa-yığa. 

Bu gün Aşıq Kamandar cismən dün-
yadan köçsə də, ruhən Aşıq Mirzənin sa-
zında, sözündə yaşayır. Bir də onun mis-
ralarından ustad Əmrahın ruhu boylanır. 
Danışanda sözləri sanki ahənglə, nəzmlə 
dildən çıxır. Buna görə də Borçalı məc-
lislərinin bəzəyidir Aşıq Mirzə. Ustadla-
rının ocağından köz götürüb, yana-yana 
püxtələşməsinə görədir ki, elin, obanın 
sevimlisi olub.   

...O, qısa müddət ərzində qardaşları-
nı itirib. Bu səbəbdən ağır psixoloji sar-
sıntılar keçirib. Uzun müddət sazı əlinə 
almayıb. Ancaq Aşıq Kamandarın, ustad 
Gülabı Vəliyevin “təpinmə”lərindən sonra 
yenə sazlı-sözlü dünyaya qayıdıb. Dostu 
Hümbət Mahmudoğlu da ona üz tutaraq 
deyib:

Ustadlara hörmət elə, 
Daim yada sal, ay Mirzə.
Al sinənə telli sazı, 
Bir “Urfanı” çal, ay Mirzə.

Onun qayıdışı daha sanballı olub, 
səsli-sədası təzədən aləmə yayılıb. Və 
sevinib ki,    ustadlarının yeri boş qalma-
yıb. Aşıq Mirzənin sinəsini sazsız, dilini 
sözsüz təsəvvür etmək mümkün deyil. 
Çox sevdiyi “Döşəmə Koroğlu”nu xüsusi 
zövqlə və şövqlə ifa edərək, dinləyicilə-
rinə Vətənə məhəbbət, yurda bağlılıq 
o vqatı aşılayır, coşğun bir ortam yaradır 
ətrafında. Bu gün saz öz müqəddəsliyi, 
söz öz kəsəri ilə Aşıq Mirzənin ruhundan, 
qan yaddaşından qaynayır.  

El məclislərində onun ustad Kaman-
dar tərzində ustad Əmrahdan oxuduğu 

sözlər dalqa-dalğa ətrafa yayılır, pər-
vanələri dövrəsinə yığır. Hər çıxışını bir 
sənət imtahanı sayan Aşıq Mirzə məclis-
lərdə canlı ifasıyla ilk növbədə ustadları-
nın   ruhunu şad eləyir. 

Aşıq Mirzənin qardaşları Aşıq Meh-
man və Novruz da aşıqdırlar. Artıq onla-
rın övladları da bu sənətə könül veriblər. 
Novruzun oğulları Cövdət, Səxavət, Söh-
rabın oğlu Cəmil gözəl saz ifaçılarıdır, 
gözəl səsləri var. Alı isə gözəl nağara ifa-
çısıdır, həm də oxumağı da bacarır.     

Sonda Aşıq Mirzənin təb töhfəsi olan 
“Kür üstündədir” şeirini təqdim edirik:  

O mənim elimdir, mənim Vətənim,
Adı çəkiləndə əsir bədənim.
Hər gələn mehmana hörmət edənim,
İnsanların xası Kür üstündədir.

Borçalı bulağı, Kürün qırağı,
Bütün mahallarda bəlli sorağı.
Marallar ovçusu, laçın yaylağı,
Elin xoş sədası Kür üstündədir.

Aşıq, nə deyirəm, başa düş məni, 
Qəriblik sözünə olmaram qəni.
Bu Aşıq Əmrahın ana Vətəni,
Anamın laylası Kür üstündədir.

Pünhan ƏFƏNDİ V 
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Çağdaş “Turan sevdalısı”
Türk dünyasında araşdırmaları ilə məşhur olan folklorşünas, publisist 

Əli Şamilin yaradıcılığına həsr edilən “Turan sevdalısı” məqalələr toplusu 
soydaşımızın ədəbiyyat tarixi, türkologiya və publisistika ilə bağlı dəyərli 
tədqiqatlarına işıq tutan yeni bir təqdimatdır. 
Əli Şamil elmi-publisistik yaradıcılı-

ğı ilə yalnız Azərbaycanda deyil, bütün 
Türk dünyasında tanınan alimlərdəndir. 
O, Türk xalqlarının yaşadığı əraziləri 
qarış-qarış gəzib, zəngin materiallar top-
layıb, bu da onun tədqiqatlarının məz-
mununa ciddi təsir göstərib. Onun “Türk-
çülüyün qurbanları”,  “Quzey Kıbrıs”, 
“Uyğur, qaqauz, Quzey Qafqaz türkləri-
nin folkloru və ədəbiyyatı”,  “Colan türk-
manları”, “Qaşqaylar və onların folkloru”, 
“Parçalanmış Türküstanı gəzərkən”, “Qı-
rım sevgisi” adlı araşdırmalarından da Əli 
Şamil yaradıcılığının necə geniş bir çoğ-
rafiyanı əhatı etdiyi görünür.   

Kitaba “Turan yolçusu” adlı ön söz 

yazan filologiya elmləri doktoru, profes-
sor Vaqif Sultanlı Əli Şamilin yaradıcılığı-
nı belə qiymətləndirir: “Tarixin və taleyin 
axarında dünyaya səpələnmiş türk top-
lumunun yurd saldığı elə bir yer yoxdur 
ki, Əli Şamil ora baş çəkməsin. Getdi-
yi, gəzdiyi, qonaq olduğu yerləri Böyük 
Vətənin bir hücrəsi kimi sevdiyi, bağlan-
dığı və tanıtdığından araşdırmaları elmi 
yönü ilə yanaşı, milli mahiyyət daşıyır. Bu 
səpkili yazılarının ən mühüm özəlliyi isə 
uzun illər yad güclərin əlilə ayrı salınmış, 
müxtəlif adlarla parçalanmış, bir-birinə 
qarşı qoyulmuş Türk xalqlarını Türk Dün-
yasının ayrılmaz bir parçası kimi təqdim 
etməyə çalışmasıdır”.

Azərnəşrdə işıq üzü görən kitabın 
elmi redaktoru və tərtibçisi filologiya elm-
ləri doktoru, professor Almaz Həsənqızı, 
rəyçiləri filologiya elmləri doktoru, profes-
sor Bədirxan Əhmədli və filologiya üzrə 
fəlsəfə doktoru, dosent Sürəyya Sulta-
novadır. Kitaba Əli Şamilin yaradıcılığı 
ilə bağlı aparılan tədqiqatlar və xatirələr 
daxil edilmişdir. 
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